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Представлены количественные и качественные результаты исследования по методике «Адаптивность» (МЛО) 

А.Г. Маклакова и С.В. Чермянина, проведенного в Национальной армии РМ. Опросник определял адаптационные 

способности, то есть степень соответствия психической и социально-нравственной нормативности, что 

обеспечивает эффективность процесса адаптации, являющейся важнейшей интегративной характеристикой 

психического развития. Таким образом, в констатирующем эксперименте было выявлено преобладание пока-

зателей среднего уровня по шкалам: адаптационные способности, нервно-психическая устойчивость, моральная 

нормативность, коммуникативные способности.  

Ключевые слова: адаптационные способности (АС), нервно-психическая устойчивость (НПУ), моральная 

нормативность (МН), коммуникативные способности (КС).  

 

CAPACITĂȚI DE ADAPTARE A OSTAȘILOR LA CONDIŢIILE SERVICIULUI MILITAR 

În articol sunt prezentate rezultatele cercetării cantitative și calitative cu privire la metoda de „Adaptabilitate” (IPC) 

după A.G. Maklakov și S.V. Chermyanin. Eşantionul a fost constituit din soldaţi ai Armatei Naționale a Moldovei. Acest 

studiu a identificat capacitatea de adaptare, adică măsura în care normativitatea mentală, socială și morală produce efi-

ciența procesului de adaptare – caracteristică importantă a dezvoltării mentale integratoare. Astfel, experimentul a relevat 

predominanța indicatorilor de nivel mediu la scalele: capacitate de adaptare, stabilitate neuropsihologică, normativitate 

morală, abilități de comunicare. 

Cuvinte-cheie: capacitate de adaptare (CA), stabilitate neuropsihologică (SNP), normativitate morală (NM), abilităţi 

de comunicare (AC). 

 

ADAPTATION ABILITIES AT THE MILITARY PERSONNEL IN THE CONDITIONS  

OF MILITARY SERVICE 

This article presents the quantitative and qualitative results of the research on the "Adaptability" (MLO) method by 

A.G. Maklakov and S.V. Chermyanin, conducted on servicemen of the National Army of the Republic of Moldova. 

This questionnaire determined adaptive abilities, that is, the degree of conformity of mental and social-moral normality, 

which ensures the effectiveness of the adaptation process, which is the most important integrative characteristic of 

mental development. Thus, in the ascertaining experiment, the predominance of the average level indicators on scales 

was revealed: adaptive abilities, neuropsychic stability, moral normativity, communicative abilities. 

Keywords: adaptive abilities (AS), neuropsychic stability (NSP), moral normativity (MN), communicative abilities (CA). 
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